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Аб’явА

бацькі і дзеці

Шаноўны чытач! Адкажыце на пытанні 
(падкрэсліце варыянты адказа) і дашліце 
анкету на адрас рэдакцыі. Дзякуй!

Апытанне  аб выданні 
1. Як Вы ацэньваеце змест выдання?
•	 выдатны
•	 добры
•	 здавальняючы
•	 нездавальняючы
2. Як Вы ацэньваеце вёрстку выдання?
•	 выдатная
•	 добрая
•	 здавальняючая
•	 нездавальняючая
•	 не	ведаю
3. Для мяне цікавы матэрыялы пра (ука-

жыце тры пазіцыі):
1.	 Дачу;
2.	 Здароўе
3.	 Спорт;
4.	 Выхаванне	дзяцей;
5.	 Жанчын;
6.	 Узаемаадносіны;
7.	 Адукацыя;
8.	 Аўтамабілі;
9.	 Адпачынак;
10.	 іншае_________________________
4. У выданні мяне цікавіць: (укажыце 

тры пазіцыі, гл. на адвароце)

Вядомы віцебскі мастак Вікенцій 
Ральцэвіч пракаментаваў “Народ-
ным навінам Віцебска” інцыдэнт з 
разбітымі вітражамі на чыгунач-
ным вакзале, дзе зараз ідзе рэкан-
струкцыя. На яго думку, унікальны 
мастацкі комплекс – 8 вітражоў з 
выявамі “Пагоні” і гербаў абласных 
гарадоў Беларусі – можна было вы-
ратаваць. 

“Пра	 тое,	 што	 вітражы	 збіраюцца	 ўбраць,	
мяне	 ніхто	 не	 папярэджваў.	 Пра	 гэта	 я	
даведаўся	 ад	 журналістаў.	 Я	 схадзіў	 на	 вак-
зал,	 унутр	 будынка	 мяне	 не	 пусцілі,	 але	 я	
бачыў	 усё	 звонку	 –	 замест	 вітражоў	 зараз	
чорнае	 шкло.	 Безумоўна,	 шкада	 вітражоў.	
Гэты	 вітражны	 комплекс,	 зроблены	 ў	 90-х	
гадах,	 быў	 адзіным	 у	 Віцебску	 і,	 бадай,	 у	
Віцебскай	 вобласці,	 зробленым	 класічным	
метадам.	 Гэта	 была	 велізарная	 праца,	 пры-
чым	не	толькі	мая	–	мне	дапамагала	вялікая	
колькасць	 людзей.	 Эскіз	 вітражоў	 тады	 быў	
прыняты	ў	Мінску	на	мастацкай	радзе,	пры-
чым	мяне	 абмежавалі	 ў	 колькасці	 фарбаў.	 І	
давялося	карыстацца	пэўнымі	колерамі.	Ад-
нак,	 я	 лічу,	што	 мне	 ўсё	 ж	 удалося	 ажывіць	
інтэр’ер	вакзала,	зрабіць	так,	каб	ён	зайграў	
асаблівымі	фарбамі.	Удалося	таксама	прывіць	
любоў	да	роднай	гісторыі	–	людзі	бачылі	ста-
ражытныя	гербы	Вялікага	княства	Літоўскага	
і	нашых	гарадоў.	Але	хоць	вітражы	і	знішчылі,	
з	гісторыі	нічога	выкрэсліць	не	ўдасца	–	“Па-
гоня”	застанецца	“Пагоняй”,	–	лічыць	Вікенцій	
Іванавіч.

Ён	 дадаў,	 што	 вітражы	 можна	 было	 вы-
ратаць	 –	 калі	 б	 гэтага	 захацела	 кіраўніцтва	
будаўнічых	 работ	 на	 вакзале.	 Калі	 б	 хто-
небудзь	 быў	бы	 зацікаўлены	 ў	 асцярожным	
дэмантажы,	то	рамы	з	вітражамі	можна	было	
б	 лёгка	 дастаць.	 “Але	 гэта	 нікому	 не	 было	
патрэбна.	Раней,	у	тыя	часы,	калі	я	быў	стар-
шынём	 абласной	 мастацкай	 рады,	 да	 думкі	
мастакоў	 улады	 прыслухоўваліся,	 а	 зараз	
ім	 на	 нас	 глыбока	 напляваць”,	 –	 са	 скрухай	
адзначыў	аўтар	вітражоў.	

В.І.Ральцэвіч	 нарадзіўся	 ў	 1936	 г.	 Сябар	
Саюза	 мастакоў	 Беларусі.	 Скончыў	 Мінскае	
мастацкае	 вучылішча	 (1957	 г.)	 і	 Беларускі	
тэатральна-мастацкі	 інстытут	 (1963	 г.).	
Працаваў	 у	 жанры	 літаграфіі,	 гравюры,	
акварэлі,	 алейнага	 і	 тэмпернага	 жыпавісу,	
займаўся	 манументальным	 жывапісам,	
мазаікай	 і	 вітражамі.	 У	 вітражы	 выпрацаваў	
свой	адметны	стыль.	 У	 1993	 г.	 стварыў	пер-
шую	 працу	 эзатэрычнага	 мастцтва	 –	 скуль-
птурны	 рэльеф,	 пераўтвораны	жывапісам	 у	
плоскасць	 з	 адшліфаванай	 паверхняй.	 Ма-
стак	мае	міжнароднае	прызнанне	і	прэмію	ад	
міжнароднага	пленэру	(«Bieszczady	76»).	

Яна Ільіна.

•	 Каб	атрымліваць	кож-
ны	 нумар	 газеты	 «Покліч	
волі»	паведаміце	рэдакцыі	
аб	гэтым	–	зрабіце	бесплат-
ную	падпіску.
•	 Рэдакцыя	 «Покліч	

волі»	 	 змяшчае	 бясплат-
ныя	 абвесткі	 чытачоў	 вы-
дання.	Дзеля	размяшчэння	
абвесткі	 запоўніце	 купон	
або	 патэлефануйце	 ў	 рэ-
дакцыю.
•	 Калі	 парушаны	

вашы	 правы	 спажыўца,	
працаўніка,	 то	 даем	
эфектыўныя	 парады	 па	
абароне	права	і	пошуку	бя-
сплатных	 юрыстаў.	 Звяр-
тайцеся	 на	 адрас	 газеты	
«Покліч	волі».
•	 Рэдакцыя	 запрашае	

да	 супрацоўніцтва	 неабы-
якавых	 грамадзян.	 Вашы	
навіны,	 паведамленні	 –	
нашая	 падзяка.	 Словам,	
сувенірам.

Год	 роднай	 зямлі	 змяніў	 “	
год	 якасці”.	 І	 чуйныя	 ідэолагі	
не	змусілі	 сябе	доўга	чакаць,	
падрыхтаваўшы	 гучныя	
словы-бразготкі	 для	 тлума-
чэння	 сутнасці	 такой	важнай	
дзяржаўнай	акцыі.	У	Віцебскім	
раёне	дзеля	пераносу	ў	масы	
гэтай	 інфармацыі	 створа-
на	 ажно	 8	 інфармацыйна-
прапагандыйскіх	 групаў,	 якія	
ў	 мінулым	 годзе	 правялі	 417	
сустрэчаў	 з	 насельніцтвам.	
Гэтая	 лічба,	 як	 і	 наяўнасць	
саміх	 гэтых	 групаў,	 прывя-
ла	б	мяне	ў	стан	шоку,	калі	б	
я	 не	 жыў	 у	 гэтых	 нялюдзкіх	
умовах,	 як	 ,	 дарэчы,	 і	 любо-
га	 б	 нармальнага	 чалаве-
ка	 ў	 любой	 цывілізаванай	
краіне.	 Ці	 дапусьціў	 бы	 які	
швед	 ці	 канадзец,	 каб	 нех-
та	 аддцягнуўшы	 яго	 ад	 не-
пасрэднай	 працы,	 тлумачыў	
яму	 сутнасць	 палітыкі,	 якую	
праводзіць	 улада.	 Я	 думаю,	
гэткую	 непавагу	 з	 боку	
дзяржаўных	 чыноўнікаў	 не	
дазволілі	 б	 сабе	 і	 жыхары	
іншых,	 куды	 менш	 вольных	

краінаў	 свету.	 Колькі	 не-
патрэбнага	 нікому	 вякання	
існуе	 ў	 нашым	 жыцці.	 І	 на-
род	моўчні	трывае	прамыўку	
мазгоў	 малаадукаванымі	 і	
зусім	несумленнымі	 людзьмі,	
якія	 працуюць	 не	 дзеля	
ісціны	 і	 	 ўдасканалення	 ўсіх	
сфераў	 жыцця	 народа,	 а	 вы-
ключна	 дзеля	 захавання	
існае	 ўлады.	 	 А	 тое,	што	 гэта	
так	 не	 выклікае	 сумнення:	
ні	 ў	 воднай	 цывілізаванай	
краіне	 існаванне	 па-
добных	 інфармацыйна-
прапагандысцкіх	 групаў	 не	
магчыма	ў	прынцыпе,	бо	гэта	
ёсць	парушэнне	правоў	чала-
века.	

А	ў	нас	усё	“	па-сапраўднаму	”.	
Аказваецца,	гэты	год—асобы!	
І	 не	 таму,	 што	 сёлета	 600-
годдзе	 перамогі	 беларусаў	
над	 крыжакамі	 ў	 Грунваль-
дскай	бітве,	а	таму,	што	сваім	
ўказам	Лукашэнка	аб’явіў	яго	
“	 годам	 якасці”.	 Логіка	 яшчэ	
тая!	Далей	болей:	“	фармаван-
не	 культуры	 міжасобасных	
адносінаў	мусіць	прывесці	да	

падвышэння	 якасці	 жыцця”!	
Лозунг,	 дарэчы,	 правільны.	
Толькі	для	ягонага	выканання	
патрэбны	не	год,	а	пасля	той	
антрапалагічнай	 катастрофы,	
што	 ўтварылі	 тут	 камуністы,	
хаця	 б	 два	 пакаленні!	 Толькі	
такімі	 тэрмінамі	 сённяшнія	
прарабы	 ад	 ідэалогіі	 не	 апе-
руюць,	 як	 і	 іхнія	 крывавыя	
папярэднікі.	 Яны	 жывуць	 ад-
ным	днём,	у	крайнім	выпадку	
адным	 годам	 ці	 пяцігодкай.	
Ды	і	“	культура	міжасобасных	
адносінаў”	 гэткімі	 сродкамі	
і	 метадамі	 не	 фармуюц-
ца.	 А	 ў	 несвабоднай	 краіне	
па	 сутнасці	 не	 можа	 быць	
“	 культуры	 міжасобасных	
адносінаў”.

Так	 што,	 улічваючы	
ўсю	 пустату	 ідэалагічных	
намаганняў	 для	 сутнасных	
змяненняў	 якасці	 жысця,	
можна	 сцвярджаць,	што,	 як	 і	
любая	з	папярэдніх	кампаній,	
гэтая	 таксама	 ператворыцца	
з	году	якасці	ў	год	вякасці.	

Якаў Дрозд.

“ГоД В-ЯкАсцІ”
І трэба ж было дадумацца: даваць кожнаму году сваё найменне! Глупства, канеч-

не, але ж прыжылося! І не проста прыжылося, а стала “ сродкам выхавання” маладога 
пакалення і сродкам-папіхачом для дарослых, якія вымушаны задарма працаваць 
дзеля чужых амбіцый і пячорных уяўленняў пра тое, як навесці парадак на роднай 
зямлі. Пасля гэткіх гадавін моладзі застаецца зрабіць толькі адну выснову: высокае 
пачуццё любові да роднай зямлі—гэта ўсяго толькі акцыя ад аднаго запланаванага 
мерапрыемства да другога тэрмінам у адзін год.  

29	 студзеня	 ў	 20	 гадзін	 у	 Віцебскі	 РАЎС	 з	
БСМП	паступіла	паведамленне,	што	да	іх	бры-
гадай	хуткай	дапамогі	з	сваёй	кватэры	з	дыяг-
назам:	пранікальнае	колата-рэзанае	раненне	
пярэдняй	 брушной	 сценкі	 без	 пашкоджання	
ўнутраных	 органаў,	 дастаўлены	 непрацую-
чы,	 1954	 года	 нараджэння.	 СОГ	 устанавіла,	
што	 целавыя	 пашкоджанні	 каля	 18	 гадзін	 па	
месцы	 жыхарства	 падчас	 сваркі,узніклай	 на	
глебе	асабістых	непрыязных	адносін,	нажом,	
прычыніла	 дачка	 -	 непрацуючая,	 1979	 гады	
нараджэння.	 Паводле	 зняволення	 СМЭ	 ад	 5	
лютага	 грамадзяніну	 прычыненыя:	 колата-
рэзаная	 рана	 жывата,	 пранікальная	 ў	 бруш-
ную	 паражніну	 з	 пашкоджаннем	 вялікага	
сальніка,	 якое	 ўскладнілася	 кровазліццём	
у	 брушную	 паражніну,	 колата-рэзаная	 рана	
грудной	 клеткі	 справа,	 якія	 адносяцца	 да	
катэгорыі	 цяжкіх	 целавых	 пашкоджанняў.	 9	
лютага	 ІНШ	 узбуджана	 крымінальная	 справа	
па	арт.147	ч.	1	УК.	

Ян сведка.

Постсавецкае	 грамадства	
абрала	 для	 сябе	 шлях	 у	

мінулае,	 хаця	 нейкія	 спадзевы,	
канечне,	усё	адно	застаюцца,	але	
з	кожным	годам	мізарнеюць.

Тое,	што	паўнавартаснае	воль-
нае	 жыццё	 не	 з’яўляецца	 для	
бальшыні	 тутэйшых	 безумоўнай	
самакаштоўнасцю,	 скіроўвае	
мяне	 да	 думкі,	 што	 кіроўная	
ўлада	 будзе	 яшчэ	 доўга	 кары-
стацца	 ў	 сваіх	 асабістых	 мэтах	
даверлівасцю,	 цярплівасцю,	
непатрабавальнасцю	 і	
неканфліктнасцю	гэтага	народа.	

Нават	 канкрэтныя	 жыццёвыя	
прыклады	 не	 пераконваюць	
жыхарства	 ў	 неэфектыўнасці,	
прымітывізме	 і	 несучаснасці	
наша	 існага	 жыццеўладкавання.	
Яно	згаджаецца	з	усім	глупствам,	
якое	 пануе	 навокал,	 абы	 нічога	
не	 змянялася.	 Нават	 хранічнае	

безграшоўе	 не	 становіцца	
штуршком	да	змены	існае	ўлады.	
А	раптам	будзе	горш?	Перамены	
ў	 народнай	 свядомасці	 звязаны	
менавіта	 з	 гэтым	 самым	“	 горш”.	
Толькі	 пры	 нашым	 сённяшнім	
жыцці	мусіць	стаяць	зусім	 іншае	
пытанне:	куды	ўжо	горш?

Бальшыня	 не	 думае,	 што	 пры	
сённяшніх	 заробках	 і	 пячорнай	
пенсійнай	 сістэме	 горш	 будзе	
тады,	калі	выйдеш	на	пенсію	і,	не	
дай	Божа,	яшчэ	й	захварэеш.	До-
брыя	лекі	не	па	кішэні	нават	пра-
цуючым,	што	казаць	пра	старых.	
Вось	 і	 рыходзіцца	 перабівацца.	
Як	кжуць	з	вады	на	квас.

Але	 не	 гледзячы	 на	 гэта,	
пенсіянеры	 па-ранейшаму—
самы	 надзейны	 Лукашэн-
кавы	 электарат.	 Зведаўшы	 і	
прызвычаіўшыся	да	безлічы	жыц-
цёвых	нягодаў,	непараўнальных	з	

сённяшнімі,	былыя	камсамольцы-
пенсіянеры	 і	 камсамольцы-
піянеры	цвёрда	трымаюцца	сваіх	
закаснелых	 поглядаў,	 нявечачы	
як	сваё	жыццё,	так	і	жыццё	сваіх	
дзяцей	і	ўнукаў.	

Я	 аднак	 не	 пра	 пенсію,	 а	 пра	
стаўленне	да	простага	пенсіянера	
ды	і	не	толькі	да	яго	з	боку	існае	
медыцынскае	 сістэмы.	Вось	 ужо	
калі	 напоўніцу	 нацерпіцца	 ту-
тэйшы	 чалавек	 дык	 нацерпіцца!	
Можа	 таму	 так	 апантана,	 да	
апошняга,	не	хоча	ён	лекавацца	
ў	медычных	установах.

Я	не	скажу,	што	працуюць	там	
нейкія	 несумленнія	 людзі,	 але	
ўзровень	 абслугоўвання	 і	 лека-
вання	 застаецца	 на	 ўзроўні	 20	
стагоддзя.	 Мне	 вось	 цікава	 ве-
даць:	 ці	 разумее	 медыцынскае	
кіраўніцтва,	 што	 пры	 заробку	 ў	
320	 тысячаў	 беларускіх	 рублёў	

у	 няньцы,	 сумленна	 выконваць	
сваю	 работу	 папроста	 немаг-
чыма.	 Вось	 і	 маюцца	 разбітыя	
інсультам	 ці	 яшчэ	 якой	 трасцай	
хворыя	ад	павярхоўнага	догляду,	
а	часам	і	негатыўнага	ігнаравання	
з	боку	медперсаналу.

Канечне,	 можна	 было	 падра-
бязна	 паапісваць	 пакуты	 ста-
рых,	 але	 думаю:кожны	 мог	 бы	
прывесці	прыклады	абыякавасці	
да	 хврага	 са	 свайго	 ўласнага	
жыцця.	Пра	што	я	і	хачу	папрасіць	
вас.	 Рэдакцыя	 змесціць	 вашыя	
назіранні	 на	 старонках	 газеты.	
Мы	 павінны	 разумець,	 што	 калі	
мы	 не	 будзем	 патрабаваць	 ад	
улады	пераменаў	да	лепшага,	то	
гэтыя	 перамены	 ніколі	 і	 не	 на-
ступяць.	Але	перш	чым	запатра-
баваць	 вырашэння	 праблемы—
трэба	ўняць	яе.

Рэдактар.

ПЕнСіЯнЕры таКСама лЮДЗі
Нават Чарнобыль не здолеў абудзіць тутэйшае насельніцтва да свядомага беларускага  нацыянальнага 

жыцця. Пасля гэткага дзейснага каталізатара спадзявацца на якія-небузь іншыя эфектыўныя сродкі амаль 
ужо і не выпадае. 
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Суд над Сурганом начался в 
Витебске 9 февраля. Он обвиня-
ется в совершении преступления, 
предусмотренного ст. 364 Уголов-
ного кодекса (насилие либо угроза 
насилия в отношении сотрудника 
органов внутренних дел). Макси-
мальное наказание — лишение 
свободы на срок до шести лет. Сур-
ган находился под подпиской о не-
выезде, однако вечером 27 января 
он был задержан и помещен в след-
ственный изолятор. 

По словам Татьяны Северинец, 
на судебном заседании 9 февраля 

были допрошены шесть свидетелей. 
“Сотрудники милиции, путаясь в по-
казаниях, утверждали, что во время 
задержания рядом с Сурганом стоя-
ла полуторалитровая бутылка пива, 
он был пьян, оказывал им сопро-
тивление, ударил милиционера в 
машине ногой в грудь, в отделении 
милиции угрожал разбить все стек-
ла, поэтому к нему была применена 
физическая сила и спецсредства. 
Сами милиционеры утверждали, 
что вели себя корректно”, — сооб-
щила Северинец. 

Однако, по ее словам, продав-

щица газетного киоска, возле кото-
рого забирали Олега Сургана, по-
казала совершенно иное: никаких 
бутылок у Сургана не было, он был 
трезв, а милиционеры вели себя 
грубо и даже при задержании “по-
ложили Сургана лицом в лужу”. 

Активист оппозиции не признал 
себя виновным и заявил, что со-
трудники милиции в отделении при-
меняли к нему пытки. 

Суд продолжится 10 февраля в 
10 часов утра с допроса свидете-
лей. Ожидается, что будут допро-
шены брат обвиняемого Тарас Сур-

ган, который был задержан вместе 
с ним, его дочь Екатерина и друг 
Сергей Коваленко. Также, возмож-
но, будут допрошены врачи скорой 
помощи, которые приехали к Олегу 
Сургану в УВД Октябрьского района 
Витебска и зафиксировали у него 
сильные побои. 

Инцидент, в связи с которым про-
ходит судебное разбирательство, 
произошел 3 сентября 2009 года. 
Как сообщила Татьяна Северинец, 
Олега Сургана и его младшего бра-
та Тараса задержали на остановке 
общественного транспорта воз-

ле Витебского медуниверситета, 
на здании которого в тот момент 
кто-то вывесил бело-красно-белый 
флаг. “В протоколе, составленном в 
Октябрьском РУВД Витебска, Оле-
га обвинили в вывешивании флага, 
однако позже этот протокол куда-то 
пропал, а вместо него появился дру-
гой — якобы Олег Сурган находил-
ся в общественном месте в пьяном 
виде, нецензурно выражался и при 
задержании укусил милиционера за 
палец”, — сказала Северинец

нашы ВЯДомыЯ ЗЕмлЯКі

МІРоН ВЫВесІў сцЯГ У 
ВІцеБскУ ДА 14 ЛЮТАГА 

Паводле	 віцебскага	 апа-
зыцыянэра	 Барыса	 Хамайды,	
які	спасылаецца	на	вартыя	да-
веру	 крыніцы,	 сьцяг	 зьявіўся	
а	першай	гадзіне	дня	і	да	яго	
была	прымацавана	цыдулка:	

«Люблю	 Беларусь	 і	 мой	
родны	 Віцебск!	 Жыве	 Бела-
русь!	Жыве	вечна!	Мірон».	

На	думку	спадара	Хамайды,	сьцяг	адмыс-
лова	быў	вывешаны	напярэдадні	Дня	закаха-
ных.

Здымалі	 сьцяг	 з	 дапамогай	 электрыкаў,		
міліцыянтаў	 і	 супрацоўнікаў	МНС	 на	 вачах	 у	
дзясяткаў	віцебскіх	мінакоў.

Ян сведка.

Витебский координатор оргкомитета по созданию партии “Белорусская христианская демократия” Татьяна северинец сообщила БелаПАН, что активист оппозиции олег сурган 
не признал себя виновным в насилии в отношении сотрудника милиции.

МАНькоўскІ ІГНАТ АНТоНАВІЧ 
Публіцыст,	 асветнік,	

удзельнік	 літаратурнага	 жыцця	
на	 Віцебшчыне	 1-й	 траціне	 19	
ст.	 Нарадзіўся	 на	 Віцебшчыне.	
Паходзіў	 з	 беларускай	 шляхты.	
Ранні	 перыяд	 біяграфіі	 не	
высветлены.	 Ёсць	 звесткі,	 што	
юнацкія	 гады	 правёў	 у	 беднасці,	
вучыўся	 «ў	 езуітаў»	 (мабыць,	 у	
адным	 з	 езуіцкіх	 калегіумаў).	
Меў	 значныя	 здольнасці,	
пастаянна	 папаўняў	 свае	 веды	 і	
стаў	 па-еўрапейску	 адукаваным	
чалавекам.	 У	 1783	 паступіў	 на	
службу	 ў	 адну	 з	 канцылярый	
усходняй	 Беларусі,	 праз	 4	 гады	
-	 у	 штат	 беларускага	 генерал-
губернатара	 перакладчыкам	
«па	 замежнай	 экспедыцыі».	 У	
1793	 прызначаны	 старшынёй	
дэпартамента	 Магілёўскага	
губернскага	 магістрата.	 Калі	 яму	
было	 за	 30	 гадоў,	 рамантычнае	
пачуццё	 звязала	 яго	 лёс	 з	 зусім	
юнай	дачкой	мясцовага	вяльможы	
А.Макавецкага	-	Рахіль	Антонаўнай.	
Ганарлівыя	 бацькі	 былі	 супраць	
яе	 шлюбу	 з	 бедным	 чыноўнікам.	

Манькоўскі	 паехаў	 у	 Пецярбург	 з	
пісьмом	сваёй	абранніцы	да	цара,	
здолеў	 выклікаць	 прыхільнасць	
імператара	Паўла	I,	які	ўзяўся	быць	
яго	сватам	і	апекуном.	Як	вясельны	
падарунак	 паводле	царскіх	 указаў	
Манькоўскі	 атрымаў	 у	 1797	 у	
пажыццёвае	 ўладанне	 казённы	
маёнтак	 Буева	 пад	 Віцебскам,	
пазачарговы	чын	і	даволі	высокую	
пасаду	 саветніка	 ў	 Беларускім	
губернскім	 праўленні.	 Праз	
некаторы	 час	 набыў	 суседнюю	
з	 маёнткам	 вёску	 Мазалава	
і	 разумным	 гаспадараннем	
ператварыў	яе	ва	ўзорны	маёнтак,	
які	 атрымаў	 назву	 Мілае.	 У	 1799-
1801	 быў	 камянец-падольскім	
губернскім	 пракурорам	 на	
Украіне,	 потым	 на	 той	 жа	 пасадзе	
ў	 Віцебску.	 Памятнымі	 былі	 для	
яго	 падзеі	 Айчыннай	 вайны	 1812.	
Сын	 яго	 Антон,	 яшчэ	 падлетак,	
пайшоў	 добраахвотна	 ў	 армію	 з	
прывілеяванага	 пажскага	 корпуса.	
Пры	 падыходзе	 французаў	 да	
Віцебска	Манькоўскі	эвакуіраваўся	
з	губернскімі	ўстановмі	ў	глыб	Расіі	

(Вялікія	 Лукі,	 Луга).	 Яго	 жонка	 на	
працягу	ўсёй	акупацыі	заставалася	
ў	Віцебску.	Маёмасць	іх,	як	і	 іншых	
землякоў,	 была	 разрабавана	
акупантамі.	 Вярнуўшыся	 ў	
вызвалены	 Віцебск,	 Маньклўскі	
з-за	адсутнасці	 губернатара	 і	віцэ-
губернатара	ўзначаліў	губернскую	
адміністрацыю,	 прыняў	 захады,	
каб	 хутчэй	 наладзіць	 жыццё	 ў	
спустошаным	 краі.	 У	 красавіку	
1813	 ён	 стаў	 віцебскім	 віцэ-
губернатарам.	Пра	вынікі	акупацыі	
Віцебска	 Манькоўскі	 расказаў	 у	
лісце	 ў	 рэдакцыю	 пецярбургскага	
часопіса	 «Сын	 Отечества»,	 дзе	
асуджаў	 напалеонаўскую	 агрэсію	
і	 наогул	 усе	 захопніцкія	 войны,	
уславіў	 подзвіг	 расійскіх	 воінаў	
у	 барацьбе	 з	 ворагам.	 Як	 віцэ-
губернатар	узяў	пад	сваю	абарону	
герояў	вайны	 -	 сялян	в.	Жарцы	на	
Полаччыне,	 якіх	 пераследавала	
жорсткая	 памешчыца.	 (За	 баі	
пад	 Полацкам,	 22	 селяніна,	 якія	
змагаліся	 ў	 атрадзе	 Максіма	
Маркава	 былі	 ўзнагароджаны	
крыжамі	 Санкт-Пецярбургскага	

апалчэння).	 Пасля	 адстаўкі	 ў	
1817	 жыў	 у	 сваім	 маёнтку	 Мілае,	
займаўся	гаспадаркай,	літаратурай	
і	навукамі.	Поглядамі	быў	блізкі	да	
дзеячаў	Асветніцтва.	У	1830	прыняў	
удзел	 у	 конкурсе,	 абвешчаным	
пецярбургскім	 Вольным	
эканамічным	таварыствам,	напісаў	
вялікі	 твор,	 які	 быў	 адзначаны	
медалём	 і	надрукаваны	ў	часопісе	
таварыства.	 У	 ім	 Манькоўскі	
падсумаваў	 свой	 шматгадовы	
вопыт	 сельскага	 гаспадара	 і	
глыбокага	 знаўцы	 народнага	
жыцця,	 патрабаваў	 паляпшэння	
бытавых	 умоў	 сялянства,	
выказаў	 каштоўныя	 думкі	 па	
пытаннях	 сельскага	 будаўніцтва,	
жывёлагадоўлі,	 ветэрынарыі,	
санітарыі,	 аховы	прыроды...	 	 У	 яго	
творах	шмат	цікавых	этнаграфічных	
назіранняў.	 Ён	 захапляўся	 жывым	
беларускім	словам,	папулярызаваў	
паэму	 «Энеіда	 навыварат»,	 трэба	
думаць,	 сам	 пісаў	 па-беларуску,	
у	 сувязі	 з	 чым	 многія	 землякі	
і	 сучаснікі	 лічылі	 яго	 аўтарам	
беларускай	«Энеіды».

Праца настаўніка
У	 адрозненні	 ад	 беларускіх	 калегаў,	

амерыканскія	настаўнікі	маюць	адзіны	аба-
вязак	 –	 вучыць	 дзяцей	 .	 Ім	 можна	 толькі	
пазайздросціць.	 У	 размовах	 высветлілася,	
што	настаўнікі	–	свабодныя	людзі,	якія	не	ба-
яцца	ні	праверак,	ні	камісій,	ад	іх	не	патрабу-
юць	ні	паўрочных	планаў,	ні	выхаваўчай	ра-
боты,	ні	бясконцых	папяровых	справаздачаў,	
ні	 адпаведнага	 стылю	 вопраткі.	 Настаўнік	
цалкам	аддае	сябе	любімай	працы,	прычым	
робіць	 гэта	 з	 відавочным	 задавальненнем.	
Настаўнік	 –	 гаспадар	 свайго	 ўрока,	 сам	
выбірае	 метады	 выкладання,	 падручнікі	
ці	 праграмы.	 Калі	 ёсць	 жаданне,	 можна	
напісаць	свой	падручнік	ці	праграму,	і	праца-
ваць.	Аўтарскія	праграмы		толькі	вітаюцца,	а	
зацвярджаць	свой	падручнік	нідзе	не	трэба.	
Настаўніцкіх	пакояў	у	школе	даволі	шмат.	

Яны	 больш	 нагадваюць	 добра	 абсталя-
ваныя	 офісы.	 У	 дадатак	 ёсць	 і	 працоўныя	

пакоі	для	настаўнікаў.	Там	стаяць	ксераксы,	
камп’ютэры,	 ляжаць	 стосы	 паперы	 розных	
колераў,	фарбы,	фанера,	прылады	для	рэзкі	
паперы	і	шмат	чаго	яшчэ.	

У	 амерыканскай	 школе	 працуе	 шмат	
мужчынаў.	Добры	заробак	і	гендэрны	баланс	
дазваляе	 падтрымліваць	 добразычлівую	
працоўную	 атмасферу	 ў	 калектыве.	 У	
настаўніка	шмат	памочнікаў.	Каб	пазбегнуць	
ізаляцыі,	амерыканцы	імкнуцца	інтэграваць	
дзяцей	 з	 праблемамі	 ў	 звычайнае	 грамад-
ства,	таму	на	занятках	можа	дапамагаць	ле-
кар,	 асістэнт	 настаўніка,	 сурдапедагог	 і	 г.д.	
Уражваюць	і	стасункі	настаўнікаў	з	дзецьмі.	
Няма	 ні	 субардынацыі,	 ні	 панібратцтва.	
Відаць,	 педагагічныя	 ўстановы	 даюць	
дастаткова	 прафесійных	 навыкаў,	 каб	
настаўнік	 змог	 выбудаваць	 такія	 роўныя,	
добразычлівыя,	паважлівыя	адносіны	з	усімі	
вучнямі.	

Тамара Мацкевіч.

амЕрыКанСКаЯ шКола Вачыма 
бЕларуСКага наСтаўніКа

(Працяг. Пачатак у нумары 70)

Справу Сяргея Каваленкі перадалі 
ў генеральную пракуратуру

Віцебскі	 сябар	 КХП	 БНФ	
спадар	 Каваленка	 кажа,	 што	
ўжо	 больш	 за	 тыдзень	 ён	 ня	
мае	 ніякіх	 зьвестак	 па	 сваёй	
крымінальнай	 справе:	 сьлед-
чая	 Аксана	 Муравіцкая	 яго	
не	выклікае	 і	ніякіх	сьледчых	
дзеяньняў	зь	ягоным	удзелам	
не	адбываецца.	

Тое,	 што	 ягоную	 спра-
ву	 перадалі	 ў	 Менск,	 на	
думку	 Сяргея	 Каваленкі,	
можа	 быць	 зьвязана	
зь	 перакваліфікацыяй	
абвінавачаньня.	 Да	 гэтага	
часу	 актывіста,	 які	 7-га	 студ-
зеня	 вывесіў	 бел-чырвона-

белы	 сьцяг	 на	 галоўнай	
ёлцы	 Віцебску,	 вінавацілі	
паводле	 двух	 артыкулаў	
Крымінальнага	кодэксу.

У	 прыватнасьці,	 ён	 быў	
абвінавачаны	 ў	 парушэньні	
часткі	 першай	 артыкула	 339	
(наўмысныя	 дзеяньні,	 якія	
груба	 парушаюць	 грамадзкі	
парадак	 і	 дэманструюць	
відавочную	 непавагу	 да	 гра-
мадзтва,	 і	 суправаджаюц-
ца	 прымяненьнем	 гвалту	
або	 пагрозай	 яго	 прымя-
неньня	 або	 зьнішчэньнем	
ці	 пашкоджаньнем	 чужой	
маёмасьці	 або	 адзначаюцца	

па	 сваім	 зьмесьце	 выключ-
ным	 цынізмам	 (хуліганства).	
Пакараньне	 паводле	 гэта-
га	 артыкула—да	 трох	 гадоў	
пазбаўленьня	волі.	

Таксама	 актывіста	
абвінавачваюць	 паводле	 ар-
тыкула	363	Крымінальнага	ко-
дэксу	 (супраціў	 супрацоўніку	
органаў	унутраных	спраў	або	
іншай	 асобе,	 якая	 ахоўвае	
грамадзкі	 парадак).	 За	 гэта	
Сяргею	 Каваленку	 можа	 па-
гражаць	пазбаўленьне	волі	на	
тэрмін	ад	двух	да	пяці	гадоў.

Ян сведка.

Актывіст паведаміў пра гэта са слоў свайго адваката, які носіць ад-
нолькавае зь ім прозьвішча, — Пятро Каваленка.

7 cлаВутаСцЯў ВіцЕбСКага раёна

13 лютага ў Віцебску на 
лініі электраперадач над 
Заходняй Дзьвіной, паміж 
мастамі імя кірава і імя 
Блахіна, каля гадзіны лунаў 
бел-чырвона-белы сьцяг.

1.	 матэрыял	пра	мясцовую	ўладу;
2.	 матэрыял	 пра	 мясцовыя	 праблемы	

(камунальныя,	 дабраўпарадкавання,	 праца	
арганізацый);

3.	 матэрыял	пра		Віцебшчыну;
4.	 матэрыял	пра	падзеі	ў	краіне;
5.	 аналітычныя	матэрыялы;
6.	 прыватныя	абвесткі;
7.	 матэрыял	пра	землякоў;
8.	 вынікі	інтэрнэт-апытання;
5. Рэдакцыі трэба больш пісаць пра ( паз-

начце тры адказа):
1.	 праблемы	мясцовай	ўлады;
2.	 мясцовыя	праблемы	жыхароў;
3.	 дасягненні	ўладаў;
4.	 вядомых	асоб	раёна;
5.	 спартыўныя	мерапрыемства;
6.	 гісторыю	рэгіёна	і	краіны
7.	 пісаць	пра___________________
Паведаміце пра сябе:
1.	Пол:	муж;	жан.	2.	Узрост		да	20	гадоў;		20-35	

гадоў;	36-55	(60);	55(60)		і	больш;
3.	 Адукацыя:	 сярэдняя;	 сярэдне-спецыяль-

ная;	незакончаная	вышэйшая;	вышэйшая.
4.	 Сацыяльны	 статус:	 бюджэтны	 работнік;	

працоўны;	студэнт;	прадпрымальнік;	часова	не	
працуе	(	беспрацоўны),	пенсіянер.

Анкету	дасылайце	ў	рэдакцыю.	Даслаўшыя	
некалькі	анкет	атрымаюць	сувеніры.

3. В. Мазалава. сядзіба 
Манькоўскіх

аКтИВИСта оППоЗИцИИ В СуДЕ ПытаЮтСЯ ВыСтаВИть ПьЯнИцЕЙ
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наколькі мінску грэе 
сэрца Януковіч?

на лыжаХ В гробу нЕуДобно 

одышливые	 чиновни-
ки	 бегут	 на	 лыжах	 с	
нитроглицерином	

в	 кармане,	 валидолом	 под	
языком	 и	 проклятиями	 на	
языке.	 Наверняка	 многие	 из	
них	могли	бы	показать	справ-
ку	 о	 состоянии	 здоровья,	 в	
которой	 написано,	 что	 фи-
зические	 нагрузки	 не	 реко-
мендуются.	 Но	 эти	 справки,	
хранимые	 для	 санаториев,	 в	
лыжный	 день	 на	 всякий	 слу-
чай	прячутся	в	сейф.	Уж	если	
вся	 власть	 выходит,	 остаться	
дома	 нельзя:	 вдруг	 нелады	 с	
сердцем	начальство	посчита-
ет	саботажем?	А	о	том,	чтобы	
без	 всяких	 болезней	 просто	
сказать:	 «Не	 люблю	 лыжи	 и	
не	выйду,	и	вообще	я	предпо-
читаю	играть	в	пинг-понг,	так	
что	отстаньте»,	-	никто	из	них	
не	 помышляет	 даже	 в	 самых	
смелых	фантазиях.

Мне	 давно	 уже	 не	 жалко	
белорусских	 чиновников,	
омерзительных	 в	 своем	 не-
избывном	 страхе.	 Мне	 не	
жалко,	 когда	 их	 унижают	 в	
телеэфире.	Мне	противны	их	
трясущиеся	 от	 страха	 руки,	
когда	 они	 идут	 на	 трибуну	 с	
докладами,	после	которых	их	
распекают	 на	 потеху	 электо-
рату.	Мне	 смешны	 их	 попыт-
ки	 во	 время	 совещаний	 не	
встречаться	с	Лукашенко	гла-
зами.	 Все	 знают,	 что	 если	 он	
наткнется	 на	 чей-то	 прямой	
взгляд,	 тому,	 кто	 осмелил-
ся	 не	 отвести	 глаз,	 придется	
быть	 распятым	 публично.	 И	
потому	все	старательно	дела-
ют	вид,	будто	конспектируют	
мудрейшие	 речи.	 Но	 иногда	
бэтэшные	 камеры	 скользят	
по	их	 бумагам,	 и	можно	 уви-
деть:	 чиновники	 ничего	 не	
записывают.	Они	рисуют	чер-
тиков,	играют	сами	с	собой	в	
крестики-нолики	или	шизоф-
ренически	 сосредоточенно	
заштриховывают	всю	поверх-
ность	листа	бумаги.	Главное	–	
не	поднимать	голову.	Не	быть	
замеченным.	Не	дышать.	При-
кинуться	 ветошью.	 И	 тогда,	
может	быть,	пронесет.

Так	что	пусть	подвинутся	на	
краешек	 многомудрые	 ана-
литики,	утверждающие,	будто	
чиновничество	 в	 Беларуси	
крайне	недовольно	Лукашен-
ко	и	в	конце	концов	в	стране	
грянет	 аппаратный	 путч.	 Ни-
когда	 не	 грянет.	 Страх	 силь-
нее	любого	недовольства,	а	в	
их	случае	–	даже	сильнее	не-
нависти.	Они	будут	бояться	и	
ненавидеть,	но	из	последних	
сил	бежать	на	лыжах	по	жел-
тому	от	собачьих	нужд	снегу,	
чувствуя	себя	так,	будто	к	но-
гам	привязали	пудовые	гири,	
а	легкие	сжались	до	размера	
горошин.	Будут	бояться	и	да-
вать	 показания	 друг	 против	
друга,	а	то	и	просто	доносить.	
Будут	бояться	и	ждать,	не	по-
явится	 ли,	 как	 в	 древнерим-
ских	 пьесах,	 бог	 из	 машины,	

который	 как-нибудь	 сам	 все	
это	 закончит.	 Будут	 боять-
ся	 и	 держать	 под	 подушкой	
свидетельства	 собственной	
ненависти	 на	 случай,	 если	
древнеримский	 персонаж	
все-таки	 выйдет	 из	 машины.	
И	 надеяться,	 что	 не	 умрут	
раньше.	 Кошмарная	 все-таки	
у	чиновников	жизнь,	а	вот	не	
жалко	их.

Это	в	сказке	Корнея	Чуков-
ского	 спаситель	 появлялся	 в	
обличье	 кенгуру	 и	 сообщал	
дрожащим	 перед	 Таракани-
щем	зверям,	что	усатый	вели-
кан	на	самом	деле	–	 «жидко-
ногая	 козявочка-букашечка».	
Но	 эти-то	 все	 знают	 –	 и	 про	
жидконогость,	и	про	козявоч-
ность.	Им	не	нужны	пророки	
в	образе	кенгуру.	А	все	равно	
–	трясутся	от	страха.

Мы-то	с	вами,	конечно,	со-
всем	другие.	Мы	–	бесстраш-
ные.	 Мы	 ничего	 не	 боимся.	
Мы	клеймим	власть	открыто,	
в	 полный	 голос.	 Мы	 не	 на-
крываем	 телефон	 подушкой,	
когда	 собираемся	 дома	 с	
друзьями,	 чтобы	 с	 наслаж-
дением	 эту	 власть	 обругать:	
подслушивайте,	 гэбисты,	 -	
нам	 скрывать	 нечего!	 Если	
мы	обличаем	режим	по	теле-
фону,	заодно	обращаемся	и	к	
вечному	 «товарищу	майору»:	
а	 мы	 вас	 не	 боимся!	 Мы	 мо-
жем	 дать	 отпор	 хамоватому	
гаишнику	 и	 бросить	 в	 лицо	
омоновцу	 «преступник».	 Нас	
никогда	 не	 уничтожит	 страх.	
Но	 нас	 может	 уничтожить	
лень.

Мы	 бесстрашны,	 но	 лени-
вы.	 Сидя	 за	 компьютером	 и	
наслаждаясь	 горячим	 кофе,	
мы	 можем	 справиться	 с	 ро-
той	ОМОНа	и	вообще	со	всем	
режимом,	 если	 они,	 конеч-
но,	 соизволят	 явиться	прямо	
сюда,	 в	 уютную	 комнату.	 Мы	
разочаровываемся,	 когда	 на	
площадь	 выходит	 несколько	
десятков	 человек,	 и	 удивля-
емся	 –	 «а	 почему	 так	 мало?	
Не-е-ет,	 все-таки	 слаба	оппо-
зиция!»,	 -	 но	 не	 отрываемся	
от	кофе	и	компьютера,	пред-
почитая	 вести	 виртуальную	
борьбу	с	режимом.	При	этом	
мы	говорим	себе:	«А	чего	сей-
час	 куда-нибудь	 выходить?	
Их	 там	 семьдесят	 человек,	
ну	 буду	 я	 семьдесят	 первым,	
это	ничего	не	изменит.	Зато	в	
день	выборов	я	точно	выйду	
на	 площадь!	 А	 таких,	 как	 я,	
десятки	 тысяч.	 Вот	 это	 будет	
сила!»

Таких	действительно	много.	
Смелых	и	ленивых.	И	причин,	
чтобы	 не	 идти	 на	 площадь,	
тоже	может	быть	много.	Я	все	
понимаю:	 грипп,	 холодно,	 на	
работе	 нужно	 задержаться,	
ребенка	не	с	кем	оставить,	да	
и	просто	лень	тащиться	куда-
то,	иногда	через	весь	город,	и	
непонятно,	 зачем.	 В	 худшем	
случае	разгонят	и	еще	дубин-
кой	по	почкам	треснут,	в	луч-

шем	–	дадут	полчаса	постоять	
на	 морозе	 с	 портретами,	 от	
которых	 будут	 шарахаться	
прохожие,	 идущие	 в	 сосед-
ний	ресторан.	Все	равно	про-
хожие	не	подойдут	и	не	спро-
сят,	 кто	 это	 на	 портретах,	 не	
знают	они	Автуховича	и	знать	
не	 хотят,	 так	 зачем	 куда-то	
идти?	 Уж	 лучше	 выходить	 на	
площадь	 раз	 в	 четыре	 года,	
а	 потом	 быстро	 возвращать-
ся	 к	 любимому	 компьютеру	
и	 писать	 комментарии	 по	
поводу	 того,	 что	 оппозиция	
сплоховала	 и	 не	 сделала	 ре-
волюцию:	мы-то	были	готовы	
поучаствовать,	пять	лет	дома	
сидели,	но	сегодня	вышли!

Так	и	будет,	если	записать	в	
свой	органайзер:	 «раз	в	пять	
лет	 –	 выход	 на	 площадь,	 же-
лательно	 с	 возвращением	
домой	 до	 полуночи,	 чтобы	
успеть	 порезвиться	 в	 Интер-
нете	по	поводу	слабой	оппо-
зиции».	Согласна,	что	выборы	
–	 фактор	 мобилизующий.	 Но	
ничего	 не	 произойдет,	 если	
оставшийся	 до	 них	 год	 мы	
проведем	 в	 Сети.	 Тем	 более	
что	с	1	июля	даже	это	не	будет	
гарантировано.

В	 конце	 концов,	 победа	
и	 освобождение	 страны	 от	
Лукашенко	 и	 прочего	 исто-
рического	 мусора	 нужны	 не	
оппозиции,	а	каждому	из	нас.	
И	те,	кто	ждет,	что	придет	оп-
позиция	и	сметет	режим,	поч-
ти	не	отличаются	от	 запуган-
ных	чиновников,	ожидающих	
бога	из	машины.	Я	не	призы-
ваю	 ходить	 на	 площадь	 каж-
дый	 день	 или	 даже	 каждый	
месяц.	 Но	 каждый,	 кто	 хочет	
победы,	 должен	 что-то	 для	
этого	делать.	Например,	хотя	
бы	 распечатывать	 важную	
информацию	 с	 оппозицион-
ных	 сайтов	 в	 паре	 десятков	
экземпляров	 и,	 возвращаясь	
с	работы,	бросать	в	почтовые	
ящики	 в	 своем	 подъезде	 –	
пара	минут,	а	дело	полезное.	
Или	 звонить	 всем	 знакомым,	
не	 подключенным	 к	 Интер-
нету,	 и	 сообщать	 о	 времени	
и	 месте	 проведения	 акций.	
Или	 рассылать	 информацию	
всему	 контакт-листу.	 Или	
предлагать	 все-таки	 прийти:	
встретиться	с	друзьями	неча-
сто	получается	при	всеобщей	
занятости,	 так	 почему	 бы	 не	
назначить	встречу	на	площа-
ди?	 Отличное,	 по-моему,	 на-
чало	 вечера.	 А	 потом	 –	 хоть	
на	«Аватар»,	хоть	в	клуб,	хоть	
в	гости.

Что	может	сделать	каждый	
из	 нас?	 Больше,	 чем	 я	 могу	
придумать.	 Так	 предлагайте.	
Давайте	 действовать	 -	 все,	
кто	 не	 хочет	 пускаться	 в	 бег	
на	 лыжах	 по	 вышестоящему	
свистку.	Иначе	так	вся	жизнь	
пройдет	 –	 в	 ожидании	 пере-
мен	и	неготовности	в	них	уча-
ствовать.	А	в	гробу	на	лыжах	
как-то	неудобно.

Ирина  Халип.

«Гэта	 не	 лепшы	 варыянт	
для	 афіцыйнага	 Мінска,	 —	 так	
пракаментаваў	верагодную	пера-
могу	лідэра	Партыі	рэгіёнаў	на	вы-
барах	 у	 суседзяў	 мінскі	 аналітык	
Андрэй	 Фёдараў.	 —	 У	 Януковіча	
імідж	прамаскоўскага	палітыка.	

Беларускае	кіраўніцтва,	трэба	
думаць,	 пабойваецца,	 што	 апы-
нецца	ў	цені.	Для	Масквы	Украіна	
безумоўна	 важнейшая	 за	 Бела-
русь».	

Іншая	 рэч,	 дадае	 Фёдараў,	
што	 праз	 нейкі	 час	 у	 адносінах	
Расіі	з	Украінай	усё	стане	на	свае	
месцы,	 бо	 насамрэч	 Януковіч	—	
праўкраінскі	 палітык.	 Больш	 за	
тое,	 ён	 кроўна	 зацікаўлены	 ага-
роджваць	 сваіх	 сяброў	 з	 бізнесу	
ад	экспансіі	з	усходу,	гаворыць	эксперт.

Ён	прагназуе:	у	любым	выпадку	Мінск	
будзе	 змушаны	 ратыфікаваць	 падвеша-
ную	 яшчэ	 ў	 мінулым	 стагоддзі	 дамову	
пра	мяжу	з	Украінай.	Гэты	«вісяк»	элемен-
тарна	 тармозіць	 эканамічную	 супрацу.	
І	 наогул,	 у	 выпадку	 перамогі	 Януковіча	
дачыненні	па	лініі	Кіеў	—	Мінск	стануць	
болей	прагматычнымі.

У	 адрозненне	 ад	 Юшчанкі,	 новы	
прэзідэнт	 не	 будзе	 прыбірацца	 ў	 тогу	
медыятара	паміж	аўтарытарнай	белару-
скай	 уладай	 і	 дэмакратычнай	 Еўропай.	
На	 час	 заціхнуць,	 мабыць,	 і	 энергетыч-
ныя	 гульні,	 разлічаныя	найперш	на	 тое,	
каб	 ціснуць	 на	 псіхіку	 Маскве:	 вось	 мы	
зараз	 запусцім	 трубу	 Адэса	—	 Броды	 ў	
аверсным	рэжыме	і	да	т.п.	

Хоць	шукаць	альтэрнатывы	расійскім	
энерганосьбітам	 усё	 роўна	 давядзецца	
і	 Мінску,	 і	 Кіеву.	 І	 гэта	 аб’ектыўна	 лепш	
рабіць	у	звязцы	—	як	паміж	сабой,	так	 і	
з	Еўразвязам.

Ну,	 а	 з	 Бруселем	 беларуская	 ўлада	
цяпер	 і	 так	размаўляе	без	пасярэднікаў.	
І	 пры	 ўсёй	 непадатлівасці	 наўрад	 ці	 за-
хоча	 страчваць	 гэты	козыр.	 Заходні	 тыл	
патрэбны	дзеля	таго,	каб	ямчэй	упірацца	
рогам	перад	Масквой.

Што	да	нібыта	паразы	дэмакратыі	ва	
Украіне,	то	і	гэтая	выснова	павярхоўная.	
Як	 ні	 парадаксальна,	 але	 гэтыя	 выба-
ры	 паказваюць,	 што	 дэмакратычная	
сістэма	стрымак	ды	і	процівагаў	у	нашых	
паўднёвых	суседзяў	умацавалася.	

Так,	 там	 шмат	 бруду	 і	 карупцыі,	
саўковая	 спадчына	 ўчэпіста	 трымае	 ў	
палоне	 і	 эліты,	 і	 электарат.	Але	ўжо	ста-
ла	дадзенасцю	палітычная	канкурэнцыя.	
Там	вышэйшы	ўзровень	свабоды	прэсы.	
Там	улада	—	пры	любых	персаналіях	—	у	
значна	большай	ступені,	чым	у	нас,	зму-
шана	лічыцца	з	настроямі	ў	 грамадстве.	
Асабліва	з	улікам	таго	разлому	ў	краіне	—	
практычна	напалам,	які	адлюстравалі	гэ-
тыя	выбары.	Пры	такім	раскладзе	абвяш-
чаць	 апанентаў	 «адмарозкамі»,	 ладзіць	
усялякія	вендэты	вельмі	небяспечна.

Дарэчы,	 многія	 эксперты	 мяркуюць,	
што	 небяспека	 правадырства	 была	 б	

значна	мацнейшая,	калі	б	апынулася	пры	
стырне	тэрмаядзерная	Юлія	Цімашэнка.	

«Добрая	 навіна	 —	 не	 перамагла	
Цімашэнка,	 дрэнная	 навіна	 —	 перамог	
Януковіч»,	—	змрочна	пажартаваў	на	ра-
дыё	 «Свабода»	публіцыст	Анатоль	Стрэ-
ляны.

Краіну	 яшчэ	 будзе	 ліхаманіць.	 Но-
ваму	 прэзідэнту	 прарочаць	 праблемы	
з	 легітымнасцю.	 Дэмакратыя	 ўвогуле	
клапотная	 справа.	 «Гэта	 пытанне	
каштоўнасцяў,	 —	 гаворыць	 беларускі	
палітолаг	 Валер	 Карбалевіч.	 —	 Для	
кагосьці	 найважнейшы	 парадак	 любым	
коштам,	для	 іншага	найважнейшай	ёсць	
дастатковая	 ступень	 свабоды.	 Дэмакра-
тыя	—	гэта	не	выбар	ідэальнага	кіраўніка,	
а	хутчэй	магчымасць	змяніць	таго,	хто	не	
падабаецца».

У	 Беларусі	 працэс	 электаральнай	
ратацыі	кіроўных	эліт	заблакаваны	вось	
ужо	другое	дзесяцігоддзе.	Можна	ківаць	
на	высокі	рэйтынг	нязменнага	прэзідэнта.	
Але	 ў	 краіне	 выпаленага	 палітычнага	
поля	ўсе	рэйтынгі	вельмі	ўмоўныя.	Іх	сэнс	
страчваецца.	Ну	як	можна	разважаць,	на-
прыклад,	пра	рэйтынг	Сталіна	ці	Брэжне-
ва?	Народ	у	прынцыпе	не	ведае	альтэр-
натывы.	Народ	лічыць	выбары	выключна	
дэкаратыўнай,	 цырыманіяльнай	 рэччу:	
ну	схадзіў	на	ўчастак	піва	папіць…

Ва	 Украіне	 барацьба	 ідзе	 ў	 рэале.	
Вось	і	цяпер	пра	перамогу	Януковіча	мы	
разважаем	 толькі	 гіпатэтычна.	 Напэўна	
пачнуцца	спрэчкі.	

Але	ў	любым	выпадку	некалькі	неза-
лежных	экзіт	полаў	 (за	што	ў	нас	даюць	
па	галаве)	—	як	рэнтген,	што	прасвечвае	
падлік	галасоў.

Тут	тузінам	працэнтаў	налева	напра-
ва	не	пакідаешся.

Доўгі	 час	 фішкай	 беларускай	 ула-
ды	 была	 сытая	 стабільнасць.	 Але	 міф	
пасыпаўся,	 як	 толькі	 Расія	 прыкруціла	
кранік.	 І	 зараз	 усё	 ясней,	 што	 стагна-
цыя	 будзе	 доўга	 і	 пакутліва	 вылазіць	
бокам.	 Нас	 абгоняць	 суседзі,	 якія	 ўжо	
перажывуць	 да	 таго	 часу	 эканамічную	 і	
палітычную	ломку.

Аляксандр класкоўскі, 
БелаПАН.

Одно из самых печальных зре-
лищ в Беларуси – лукашенковская 
лыжня. И не потому, что Лукашен-
ко в лыжном костюме не шибко 
эстетичен.

И не потому, что отврати-
тельны профессиональные лыж-
ники, которые замедляют бег, 
чтобы не прийти к финишу рань-
ше, чем им разрешат. А потому, 
что, кроме спортсменов, пэтэуш-
ников и Лукашенко, на лыжню по 
приказу выходят белорусские чи-
новники. Они в большинстве сво-
ем немолоды и нездоровы. Перед забегом они думают о том, что хорошо бы не 
финишировать с сердечным приступом, а еще желательно не финишировать 
насовсем. Но их выгоняет из дома страх.

Калі разважаць просталінейна, то ў беларускіх вярхах нібыта 
павінны пляскаць у ладкі без пяці хвілін трыумфу Януковіча ва 
Украіне.

У вачах добрай часткі публікі яго прыход да ўлады ставіць 
сімвалічны крыж на ідэалах аранжавай рэвалюцыі, якая пяць гадоў 
таму так напалохала беларускае начальства.

І тутэйшыя дзяржаўныя СМІ, трэба меркаваць, старанна адпра-
цуюць гэтую тэму. Вось, маўляў, наеліся нашы паўднёвыя суседзі хва-
ленай дэмакратыі ад пуза. Пераканаліся: гэта не сала, ёю сыты не 
будзеш!

Але такія дубовыя сілагізмы — прымітыў для піпла. На справе ўсё 
больш складана.
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Поклiч Волi

«Дажынкі» ў крэдыт
Днямі	 ў	 інтэрнэт	 быў	 выкладзены	 пры-

кладны	план	з	«Асноўнымі	мерапрыемствамі	
па	падрыхтоўцы	Лідскага	раёна»	за	подпісам	
ужо	 былога	 кіраўніка	 Гродзеншчыны	
Уладзіміра	 Саўчанкі.	 Намеснік	 старшыні	
Лідскага	 райвыканкама	 Яраслаў	 Мікавоз	
пацвердзіў	 яго	 існаванне.	 Па	 словах	
супрацоўнікаў	 лідскіх	 дзяржаўных	 устаноў,	
цяпер	дакумент	рассылаецца	ім	для	азнаям-
лення.

Пра	тое,	як	збіраюцца	дзяліць	дажынкавы	
пірог	коштам	170	мільёнаў	даляраў	 (!),	 трохі	
пазней,	а	зараз	адказ	на	галоўнае	пытанне	—	
адкуль	возьмуцца	грошы?

Фінансаванне	 свята	 ў	 апошнія	 гады	
пераклалася	 з	 рэспубліканскіх	 плячэй	 на	
рэгіянальныя.	За	сродкі	дзяржаўнага	бюджэ-
ту	 будуць	 пабудаваныя	 толькі	 гарадскі	 ста-
дыён	і	Лядовы	палац	—	як	жа	без	яго	—	ды	
адрамантаваны	мясцовы	каледж.

Дапамога	 ад	 вобласці	 большая	 —	 каля	
$11	мільёнаў.	 Галоўная	частка	 гэтых	 грошай	
пойдзе	на	рэстаўрацыю	Лідскага	замка.

Ажно	 58%	 ад	 бюджэту	 «Дажынак	 2010»	
($100	 мільёнаў!)	 плануюць	 атрымаць	 з	
банкаўскіх	крэдытаў.	Прынцыпы	«гуляць	дык	
гуляць»	і	«пасля	нас	—	хоць	патоп»	загоніць	
Ліду	ў	даўгі	на	дзесяцігоддзе	наперад.	Летась	
кобрынскія	ўлады	таксама	набралі	крэдытаў,	
але	іх	колькасць	была	ўтрая	меншая	за	сёлет-
нюю.

Здаровае цела…
Дажынкі	 не	 былі	 б	 дажынкамі,	 калі	 б	 у	

Лідзе	 не	 пачалі	 будаваць	 Лядовы	 палац.	 Ён	
будзе	каштаваць	$7,5	мільёна.	Два	футболь-
ныя	стадыёны	—	адзін	новы,	другі	адраман-
таваны	 —	 абыдуцца	 яшчэ	 ў	 $3,75	 мільёна.	
Нарэшце,	спарткомплекс	—	тыя	самыя	$3,75	
мільёна.

«Хіт	 сезона»	 —	 аквапарк	 у	 крэдыт.	 Усе	
$15	 мільёнаў	 на	 яго	 будаўніцтва	 мусяць	
выдзеліць	банкі.

Дарэчы,	кобрынскі	аквапарк	фатальна	не	
загружаны	 праз	 адсутнасць	 ахвотных	 пла-
ваць.

… ці здаровы дух?
У	 адрозненне	 ад	 спорту,	 культурна	

гістарычная	 праграма	 выглядае	 беднавата.	
Нарэшце	 дачакаецца	 рэканструкцыі	 гонар	
горада	—	Лідскі	замак.	Рамонтныя	працы	бу-
дуць	каштаваць	удвая	танней	за	аквапарк.

Раздзел	 «культавыя	 аб’екты»	 скарочаны	
да	 мінімуму.	 Рамонт	 пяці	 храмаў	 умясцілі	
ў	 $200	 тысяч.	 І	 то,	 крыніцы	 фінансавання	
большасці	з	іх	дагэтуль	нявызначаныя.	Толькі	
з	 касцёлам	 усё	 зразумела	 —	 на	 яго	 гро-
шай	 няма,	 а	 таму	 капітальны	 рамонт	 будзе	
праводзіцца	за	сродкі	грамадзянаў.	Да	слова,	
адна	грамадская	прыбіральня	ў	цэнтры	Ліды	
будзе	каштаваць	больш	за	ўсе	храмы…

Спонсара	на	помнік	Гедыміну	за	$300	ты-
сяч	таксама	пакуль	няма.

Мясцовым	уладам	не	дае	спаць	спакойна	
поспех	3D	кінатэатра	«Кіеў»	у	Мінску,	білеты	
на	 кінасеансы	ў	 які	распрадаюцца	на	месяц	
наперад.	Таму	наступным	горадам	з	3D	стане	
менавіта	«дажынкавая»	Ліда.

Мяркуючы	 па	 досведзе	 мінулых	 гадоў,	 з	
кожным	месяцам	 праект	 будзе	 разрастацца	
ўсё	 мацней.	 Раённыя	 чыноўнікі	 разумеюць,	
што	 «Дажынкі»	 —	 унікальная	 магчымасць	
падаіць	карову	з	фактычна	невычэрпным	за-
пасам	малака,	 і	 таму	хочуць	 запланаваць	як	
мага	 больш	 мерапрыемстваў.	 Калі	 правілы	
правядзення	 свята	 застануцца	 ранейшымі,	
наступная	магчымасць	комплекснага	рамон-
ту	 горада	 надарыцца	 прыблізна	 праз	 100	
гадоў.

Ягор Марціновіч.

ЖАДНосТь ФРАеРА
курица	-	не	птица,	Польша	–	не	загра-

ница.	 Всегда	 надо	 отличать	 народ-
ную	мудрость	от	глупых	шуток.	

Глупая	 шутка	 советских	 времен	 превра-
тилась	 в	 психологический	 комплекс	 бело-
русской	политики.	Польша	для	официального	
Минска	-	враг,	а	белорусские	поляки	-	враги	в	
квадрате,	потому	что	они		поляки	и	еще	оппо-
зиционеры.		Поэтому	уже	который	год	громят	
независимый	Союз	поляков.

Признаюсь,	 люблю	 во	 время	 дружеской	
вечеринки	с		друзьями	порассуждать		о	вине	
польской	элиты	в	деле	уничтожения	белорус-
ской	национальной	идентичности	и	культуры.	
Вспоминаю	 заносчивую	 шляхту	 и	 полониза-
цию	 белорусских	 земель.	Обязательно	 упре-
кну	 польского	 собеседника	 в	 имперских	 за-
машках	по	отношению	к	восточным	соседям.	
Хотя	также	приятно	найти	у	себя	каплю	поль-
ской	крови	и	ощущать,	что	польский	язык	для	
тебя	-	не	китайская	грамота.

Еще	 больше	 люблю	 пощекотать	 нервы	
своим	русским	друзьям.	Хит	любого	застолья	
после	 5	 рюмки	 -	 моя	 теория	 про	 белых	 рус-
сов,	 нетронутых	 татарами.	 Мне	 самому	 нра-
вится	 думать	 о	 себе,	 как	 о	 прямом	 потомке	
кривичей	 и	 прочих	 граждан	 Киевской	 Руси,	
сохранивших	 свой	 чистый	 облик	 на	 фоне	
татаро-монгольских	нашествий:	ведь	я	 такой	
и	высокий,	и	русый,		и	обликом	светл.	Конеч-
но,	все	эти	анекдоты	часто	ложатся	в	основу	
национальной	легенды,	врастают	в	 	постула-
ты	национальной	идеологии,	делают	их	эмо-
ционально	окрашенными.	Но	превращать	эти	
анекдоты	в	основу	вашей	реальной	деятель-
ности	-	верх	идиотизма.

Можно	щекотать	нервы	и	подкалывать	по-
дружески,	хотя	и	здесь	мера	важна.	При	этом	
я	люблю	ездить	к	соседям	и	отношусь	к	ним	
с	 глубоким	 уважением,	 понимаю	 значение	 и	
силу	 этих	 государств,	 	 масштаб	 их	 интеллек-
туального	влияния	на	белорусское	общество,	
место	 в	 современном	 мире.	 Должна	 быть		
грань	между	вашим	самомнением	и	 тем,	 как	
вы	его	проявляете		в	реальной	жизни.

Удивляет	 терпение	 поляков.	 Несколь-
ко	 лет	 подряд	 белорусские	 власти	 унижают	
польское	меньшинство.	Перечитайте	архивы	

«Белорусского	 партизан»	 -	 скандал	 за	 скан-
далом.	Замордовали	буквально	уже	поляков.	
Но	 когда-нибудь	 им	 же	 надоест	 терпеть	 это	
белорусское	вероломство.	Пока	Минск	поль-
зовался	фантомными	болями	польского	вели-
чия,	разводил	их	на	желании	играть	главную	
роль	в	Восточной	Европе.	Польские	политики		
в	 ответ	 возились	 с	 белорусским	 лидером	 и	
временами	готовы	были	обменять	несколько	
сотен	своих	земляков	на	большие	политиче-
ские	интересы.	Но	ситуация	выходит	за	рамки	
здравого	смысла.

Всегда	хочется	увидеть	лицо	белорусско-
го	 официального	идиотизма.	 Хочется	 посмо-
треть	в	глаза	тому	конкретному	чекисту,	кото-
рый,	например,	отдал	приказ	облить	машину	
Анжелы	Борис	 краской	 и	 проткнуть	 гвоздем	
колеса.	 	 Явно	 это	 будет	 одутловатое	 лицо	 с	
признаками	 дегератизма	 или	 молодое	 лицо	
садиста,	 которое	 лет	 через	 10	 тоже	 станет	
одутловатым	 с	 признаками	 раннего	 алкого-
лизма.	А	что	 за	лицо	приказало	вломиться	в	
дом	 в	 городе	Ивенец.	 Кому	 так	 нетерпелось		
отобрать	 этот	 мягко	 говоря	 скромный	 «до-
мик	в	деревне»?	Неужели	дом	в	Ивенце		стоит	
той	финансовой	помощи,	которую	Лукашенко	
ждет	 из	 Европы	 и	 которую,	 в	 результате,	 не	
дождется	в	ближайшее	время.

Я	 могу	 понять	 сильные	 чувства,	 которые	
толкают	 человека	 на	 безумные	 поступки.	 В	
отношениях	 между	 мужчиной	 и	 женщиной	
это	 случается	 довольно	 часто	 -	 от	 любви	 до	
ненависти	один	шаг,	и	предательство	в	самых	
чудовищных	формах	здесь		не	редкость.	Силь-
ное	 чувство	 лишает	 людей	 рассудка,	 но	 это	
справедливо	 исключительно	 для	 отношений	
между	 двумя	 людьми,	 а	 не	 двумя	 народами	
или	двумя	государствами.	В	противном	случае	
рождается	фашизм	со	всеми	последствия.

	
Не	сомневаюсь,	что	президент	Лукашенко	

презирает	всех	вокруг	-	и	поляков,	и	русских.	
Однако	следует	держать	свои	чувства	в	узде	
и	не	 заниматься	 	 пакостями,	 от	 которых	 уже	
всех	тошнит.	Особенно,	если	эти	пакости	мел-
кие.

Павел Шеремет, 
«Белорусский партизан».

грамадскі туалет 
даражэйшы за пяць храмаў

Вітражы	на	віцебскім	вакза-
ле	былі	ўсталяваныя	ў	першыя	
гады	 незалежнасці	 Беларусі	 і	
даўно	мулялі	вочы	чыноўнікам	
сваёй	 «ідэалагічнай	
нявытрыманасцю».	
Цяпер	 у	 будынак	
сярэдзіны	 XX	 стагод-
дзя	 ўсталёўваюцца	
таніраваныя	 лю-
стэркавыя	 вокны,	 а	
вітражы,	 па	 словах	
начальніка	 вакзала,	
цытую:	 «выкінутыя	 ў	
металалом».

Не	 дэмантаванымі	 пакуль	
засталіся	 вітражы	 на	 фасадзе	
будынка,	але	хутка	дабяруцца	
і	да	іх.

Парэшткі	былой	прыгажосці	

можна	назіраць	на	будаўнічай	
пляцоўцы.	Ніхто	не	падбаў	пра	
асцярожны	дэмантаж	адной	са	
славутасцяў	 Віцебска.	 Падоб-

на	на	гэтую	складаную	апера-
цыю	не	 знайшлося	 ні	 грошаў,	
ні	жадання.

Нагадаем,	 што	 па	 патраба-
ванню	 Аляксандра	 Косінца,	

якое	ён	выказаў	3	снежня	2009	
года	 на	 паседжанні	 штаба,	
тэрмін	рэканструкцыі	вакзала	
скарочаны	на	10	месяцаў.	Ця-

пер	працы	павінны	
прасці	 ў	 два	 эта-
пы	 і	 скончыцца	 1	
ліпеня	 2010	 года,	
замест	трох	этапаў	
з	 заканчэннем	
працы	 ў	 красавіку	
2011	года.

Таксама	 стар-
шыня	 Віцебскага	
а б л в ы к а н к а м а	

загадаў	 аформіць	 у	 адзіным	
стылі	 Прывакзальную	 плош-
чу	 і	 прылеглую	 да	 яе	 частку	
вуліцы	імя	Кірава.

Знішчаны ўніКальныЯ Вітражы 
З «ПагонЯЙ» 

Лідскія «Дажынкі 2010» будуць каштаваць 485 мільярдаў рублёў ($170 мільёнаў). На 
што іх патрацяць?

У першыя дні года быў названы чарговы горад шчасліўчык. Гонар атрымаць тыпа-
вую рэканструкцыю райцэнтра дастаўся Лідзе.

Бюджэт сёлетніх «Дажынак» б’е ўсе рэкорды. Зрэшты, тэндэнцыя назіраецца з году 
ў год. У рублёвым эквіваленце бюджэт свята павялічваецца штогод — «орша 2008» — 
320 млрд, «кобрын 2009» — 330 млрд, «Ліда 2010» — 485 млрд.

Падчас рэканструкцыі чыгуначнага вак-
зала ў Віцебску знішчылі ўнікальны ком-
плекс вітражоў з выявамі гербаў абласных 
гарадоў. цэнтрам кампазіцыі быў вітраж з 
гербам «Пагоня» і надпісам «Беларусь» на 
бел-чырвона-белым фоне. 

«Завтра	 твоей	 страны»	
анализирует,	 в	 каких	 сферах	
российского	 бизнеса	 за	 по-
следние	пять	лет	лучше	всего	
удалось	реализовать	себя	бе-
лорусам.

Вместе	 с	 выходцами	из	Бе-
ларуси,	 которые	 изначально	
отдали	предпочтение	россий-
ским,	 европейским	 и	 амери-
канским	учебным	учреждени-
ям,	белорусские	специалисты	
составляют	 значительную	
прослойку	топ-менеджеров	в	
российских	 компаниях.	 Сфе-
ры,	 где	 особо	 ценят	 белору-
сов	-	ИТ,	интернет,	телекомму-
никации	и	финансы.

В	 сфере	 высоких	 техно-
логий	 хорошо	 известно	 имя	
Дмитрия	 Конаша	 -	 регио-
нального	 директора	 Intel	 в	
России	и	СНГ.	Он	закончил	Бе-
лорусский	 государственный	
университет	 информатики	 и	
радиоэлектроники,	 а	 потом	
аспирантуру	 в	 Оксфорде	 и	
бизнес-школу	 во	 Франции.	
Бывший	 гомельчанин	 Павел	
Терещенко,	 занимая	 долж-
ность	 генерального	 дирек-
тора	 «Ростелекома»,	 до	 июня	
2009	года	отвечал	за	развитие	
бизнеса.	 Он	 уволился	 после	
назначения	нового	руководи-
теля	«Ростелекома».

Среди	 более	 молодых	
успешных	 менеджеров	 вы-
деляется	 Дмитрий	 Цедрик,	
возглавивший	 в	 2010	 году	
«Медиахолдинг	 первый	 аль-

тернативный».	 Раньше	 Дми-
трий	работал	в	«Белтелекоме»	
и	МТС.	В	этой	же	отрасли	про-
явил	 себя	 и	 выпускник	 Бел-
госуниверситета	 Александр	
Страх,	 который	 возглавляет	
юридическую	 службу	 по	 за-
щите	 интеллектуальной	 соб-
ственности	 в	 России	 и	 стра-
н а х	 С Н Г	

«Май-
к р о с о ф т	 Рус».

Еще	 больше	 востребованы	
белорусские	 специалисты	 и	
уроженцы	Беларуси	в	финан-
совой	 сфере:	 Андрей	 Омель-
чук	-	вице-президент	Москов-
ского	 банка	 реконструкции	
и	 развития,	 Юлия	 Анохина	
-	 вице-президент	 фонда	 пря-
мых	 инвестиций	 «Сумма-
капитал»,	 Сергей	 Шейков	
-	 управляющий	 директор	 по	
работе	 с	 корпоративными	
клиентами	 инвестиционной	
группы	«Олма».

Достаточно	 много	 бело-
русов	 работает	 в	 качестве	
антикризисных	 менеджеров	
и	специалистов-управленцев.	

Своими	 проектами	 по	 араб-
ским	инвестициям	в	Беларусь	
известен	 бывший	 управ-
ляющий	 партнер	 минской	
фирмы	 «Системное	 бизнес-
консультирование»	 Михаил	
Чучкевич.	Сейчас	он	 -	дирек-
тор	проектного	офиса	«Росна-
но».	 Должность	 заместителя	
генерального	 директора	 по	
корпоративному	управлению	
и	 реструктуризации	 компа-
нии	 «Амтел-Фредештайн»	 до	
сентября	 2009	 года	 занимал	
бывший	 минчанин	 Нико-
лай	 Халько.	 В	 авиационном	
холдинге	 AirUnion	 работал	
первым	 заместителем	 управ-
ляющего	 директора	 Сергей	
Колтович.	 Выпускник	 Бело-
русского	 государственного	
университета	информатики	и	
радиоэлектроники	Алекс	Кан-
торович	 возглавлял	 аналити-
ческую	службу	МДМ-банка.

В	 список	 «Завтра	 твоей	
страны»	вошли	только	те	спе-
циалисты,	 которые	 занимают	
либо	 занимали	 в	 названный	
период	 первую-вторую	 по-
зиции	 в	 компаниях.	 За	 ними	
следует	 достаточно	 внуши-
тельный	 шлейф	 уроженцев	
Беларуси	 и	 выпускников	
белорусских	 вузов,	 которые	
пока	 сидят	 в	 аналитических	
отделах,	 являются	 замести-
телями	 или	 начальниками	
управлений	и	департаментов.	
И	надо	сказать,	что	с	каждым	
годом	их	становится	все	больше.

Какие «мозги» утекли из беларуси

Отток 
высококва-

лифицированных 
специалистов за 
рубеж является оче-
видным фактом для 

белорусского 
рынка.

В январе недобор налоговых доходов в бюджет страны составил 200 млрд. 
рублей. об этом заявил министр финансов Андрей Харковец 4 февраля в Мин-
ске на коллегии Минфина. 

Недобор доходов в бюджет 
составил 200 млрд. рублей

«В	посткризисный	период	
напряженность	 в	 экономике	
и	 финансах	 государства	 со-
храняется»,	—	заявил	он.	Как	
считает	министр,	об	этом	сви-
детельствуют	 итоги	 января	
2010	года.	В	республиканский	
бюджет	 без	 учета	 доходов	
фондов	поступило	2	трлн.	ру-
блей,	что	соответствует	уров-
ню	апреля	прошлого	года.

«По	 сравнению	 с	 плано-

вой	динамикой	доходов	бюд-
жет	уже	недобирает	порядка	
200	млрд.	рублей.	Провалены	
поступления	 по	 НДС,	 акци-
зам,	 налоговым	 доходам	 от	
внешнеэкономической	 дея-
тельности,	 —	 констатировал	
глава	 Минфина.	 —	 Если	 по	
внешнеэкономической	 дея-
тельности	 еще	 можно	 найти	
объяснение,	то	результаты	по	
НДС	 и	 акцизам	—	 следствие	

недостаточных	 темпов	 роста	
в	экономике».	По	словам	Хар-
ковца,	 это	является	 «тревож-
ным	сигналом»	по	всем	уров-
ням	бюджетной	системы.

«Сегодня	 должен	 быть	
проведен	 анализ	 формиро-
вания	налоговой	базы	с	оцен-
ками,	где	мы	отстаем,	и	пред-
ложениями	 по	 исправлению	
ситуации»,	 —	 подчеркнул	
Харковец.


